
Třetí vlna

Může krátká terapie otevřít dveře k proměně?

Marisa, italská imigrantka na Nový Zéland pracovala jako domácí
uklízečka. Přestože byla inteligentní žena, která mluvila velmi dobře
anglicky, její blok vůči psaní jí bránil získat zaměstnání více odpoví-
dající jejím schopnostem. Po více než dvou dekádách v nešťastným
manželství navštívila nedávno okultistu, který jí řekl, že žije svůj
život jako “rohožka“. Ona tedy vstoupila do kursu asertivity v nedale-
ké obecní střední škole, ale v průběhu “hraní rolí“ zpanikařila a utekla
z místnosti. Myslela si, že se zbláznila. Brzy poté šla navštívit nara-
tivního terapeuta Davida Epstona a v prvních minutách jejich první
sesse mu říkala: “Jsem špatná, jsem špatná, jsem špatná!“

Marisa potom vyprávěla Epstonovi její životní příběh. Narozena v Itá-
lii těsně po druhé světové válce, byla 21. Matčino dítě. Teprve po
mnoha letech zjistila, že její pravý otec byl 72 let starý rodinný přítel,
který umíral, když se ona narodila. Po několik zbývajících let jeho
života byl milující k ní, její matce a jejím sourozencům, vidící ji jako
tu, která byla ponížená, vhodná pouze jako sluha. Ve 13 byla poslána
jako posluhovačka ke starší sestře do Anglie, kde byla zanedbávána a
pohlavně zneužívána sestřiným manželem. Když jí bylo 18, rozhodla
se opustit sestřinu rodinu a odjet na Nový Zéland, kde se vdala a našla
podřadnou práci. Nedávno začala být rozzlobená na svoji dlouhou
podřízenost v manželství a její vztek ji někdy zaskočil.

Po tomto sezení Epston, který tehdy rozvíjel svůj narativní přístup
k terapii, napsal Marise dopis:

"Pochopil jsem, že vyprávějíce mi svůj životní příběh, který vypadá
jako historie zneužívání, jste dokázala opustit tyto hranice. Vyprávění
o Vašem životě se obrací do historie, což může přispět k tomu ji zane-
chat vzadu a může být pro Vás snazší vytvářet budoucnost podle
Vašich vlastních představ. (Ovšem) Vaše historie by měla být zdoku-
mentována, aby mohla být inspirací pro ostatní. Také oni, tak jako já
by mohli pochopit, jak jste byla po celý ten čas posilována nepříznivý-
mi okolnostmi. Všichni, kdo se postupně snažili Vás uvrhnout do otro-
ctví paradoxně posílovali Vaši snahu být sama sebou. Tím samozřej-
mě nechci říci, že byste nabyla těmito věcmi sužována a že by Vás



netrápily. Skoro jste akceptovala snahu Vaší rodiny udělast z Vás ro-
hožku.

Asi jste překvapená, že Váš otec Vás tolik miloval, když Vás matka ne-
chtěla. Ona Vás učila být servilní; to znamená dělat hodně pro druhé
a nic od nich neočekávat. Aby Vás matka dokázala takto vychovávat,
musela opravdu věřit, že jste špatná, jinak by se nemohla stát Vaším
Jidášem a zradut Vás. Vaše rodina Vám dělala to nejhorší a snažili
se, abyste věřila, že je to to nejlepší, co můžete očekávat, protože jste
byla "špatná". Snažili se Vás přesvědčit (a občas se jim to podařilo),
že si zasloužíte jejich trestání a krutosti.

Návštěva u okultisty, který Vás nazval "rohožkou", to byl bod obratu
ve Vašem životě. Začala jste svoji revoluci u Vašeho manžela, protože
byl nejblíže. Když jste byla sluhou, vybrala jste si manžela, který by
mohl být Vaším pánem, Vy byste mu mohla sloužit a sbírat drobty
z jeho stolu. Váš manžel musel být šokován z Vaší touhy po právu a
rovnosti ve vašem vztahu. Nepozbyla jste všechnu sílu ve Vašem
utrpení a otroctví. Začala jste věřit své vlastní zkušenosti. Rozbila jste
některé věci, které Vás držely na dně. Dokázala jste sama sobě, že
Vaše zloba byla spravedlivá zloba. Všiml jsem si, že jste sama pro
sebe stoupla v ceně, čímž jste získala větší respekt v očích Vašeho
muže.

Po třicítce se projevila Vaše síla a Vy jste ji akceptovala. Měla jste
vskutku tak moc odvahy, že jste se rozhodla hledat spravedlnost a dát
věci do pořádku. Když jste to dělala, vyrovnala jste rozdíl mezi Vaší
minulostí a budoucností. V minulosti byl Váš život utvářen pod vlivem
druhých lidí, v budoucnosti bude utvářen na základě Vašeho sebe-
respektu a sebeocenění. Smrt Vaší matky Vás definitivně osvobodila -
nebudete už hledat tu matku, kterou ona nemohla nikdy být. Nyní mů-
žete jít ve Vašem životě kupředu, s důvěrou v sebe samu. Pamatujte,
že být vězněm znamená bydlet ve vězení. Opustit vězení je znejisťující
a mnozí se vracejí. Věřím, že jste vždycky měla důvod, že Vám bylo
ublíženo a z toho důvodujste nikdy nabyla skutečným otrokem. Spíše
jste byla zajatcem ve válce, degradovaná, to ano - ale nikdy po-
ražená. Podle mého jste hrdinka, která neví o svém hrdinství."

Za několik týdnů přišla Marisa do terapie společně s manželem. Pře-
četla dopis mnohokrát. Byla to, řekla, “skutečnost“, černé na bílém a
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nemohla to popřít. Výsledkem bylo, že nyní se viděla jako osoba, kte-
rá měla těžký život, ale vždy byla silná a nikdy se úplně nepodrobila
devalvujícímu pohledu na sebe. Viděla události, které ji nakonec vy-
budily jako důkaz, že nakonec opustila staré “obětní“ vzorce1 a začala
nový život. Řekla Epstonovi, že necítí potřebu ho nyní dále navště-
vovat.

Pět let poté se ozvala znovu. Během této doby začala pracovat jako
módní návrhářka a řekla mu: “Můj život má nyní budoucnost. Už
nikdy to nebude stejné“. První sezení a dopis, řekla, to byl začátek
úspěšnějšího života s větší sebeúctou. Několikrát poté ještě četla dopis
znovu, zvláště, když trpěla při vzpomínkách na švagrovo sexuální
zneužívání. Po čase již nepotřebovala dopis číst a nakonec ho zničila.

Poprvé jsem viděl Epstonův dopis Marise před několika lety v letadle
cestou zpět z Nového Zélandu ve svazku materiálů, které mi dal o na-
rativní terapii. Četl jsem výsledky vzrušujících případů ukazujících
nové techniky, ale tohle bylo jiné - rozplakalo mě to. Byl jsem pohnut
tím, jak Marisa změnila svůj život a užaslý nad tím, jak byla tato změ-
na provedena.

Tehdy, jako nyní, jsem pracoval hlavně jako na řešení orientovaný te-
rapeut. Takže jsem byl příležitostně svědkem dramatických proměn,
většina mé práce však byla mnohem skromnější, než Epstonova práce
s Marisou. Pomáhal jsem lidem opustit zatuhlé vzorce a pohnout
s jejich životy. Kdyby Marisa přišla ke mně, pravděpodobně bych jí
pomáhal odstranit její strach z psaní. Ptal bych se jí, které jiné věci
zvládla poté, co si myslela, že to nebude možné. Může přenést tuto
kompetenci na psaní anglicky? Ptal bych se jí, jak se naučila mluvit a
rozumět anglicky a snažil se použít stejné způsoby, jak jí pomoci
zvládnout psaní. Myslím, že bych jí mohl pomoci. Možná by získala
lepší zaměstnání a další pozitivní možnosti. Myslím, že by mohla být
spokojená. Ale Epstonova ambice mnohem větší, než by mohla být
moje.

“Jestliže přijdete do mé pracovny“, mohl by znít jeho dopis, “pomohu
Vám REINVENT Váš život. Jste víc, než příběh, který jste si vy-
právěl o tom, kdo jste.“ Marisa nejen začala psát, získala také nový
život, novou příležitost. Pro Epstona každé sezení nabízí možnost

1 V originálu: “victim“ patterns [pozn. překl.]
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nového začátku. Jeho práce obsahuje, myslím, ambice dlouhodobé te-
rapie v krátkodobém rámci. A já nemohu zcela pochopit, jak to je
uděláno.

V dalších letech po onom dni v letadle jsem četl nebo viděl mnoho
dalších terapeutických setkání s Davidem Epstonem a jeho přítelem a
někdy spolupracovníkem Michaelem Whitem, hlavními průkopníky
narativního přístupu. Nejdříve to bylo jako pozorování zázraku. Oso-
ba jako Marisa přichází, jdouce po léta po cestě, která vypadá, že vede
do ještě větší mizérie. Během konverzace se objeví rozcestí a cesta,
která tam vždy byla, ale nějak nebyla zaregistrována.

Nikdy předtím jsem neviděl, že by se tohle v terapii dělo. Já sám jsem
často pomáhal lidem najít cestu, kterou ztratili, ve formě řešení a
zdrojů, které předtím byly úspěšně používali a které byly opět žádou-
cí. Jindy jsem pomáhal lidem najít nový cíl na mapě a experimentova-
li jsme, dokud jsme jej neobjevili.

Ale Epston a White jdou, zdá se, dále: oni z ničeho vyčarovávají
bránu k nové identitě. Zdá se to nevysvětlitelné, radikální a elegantní.
Když se lidé nacházejí v koutě, Epston a White nakreslí dveře na zeď,
kde je to zapotřebí, a potom je, jako Bugs Bunny, otevřou a pomohou
lidem projít skrz. Chtěl jsem se naučit, jak kreslit tyto dveře. Ale zpo-
čátku, když jsem se snažil napodobit to, co jsem je viděl dělat, jsem
vypadal víc jako Elmer Fudd, který se snaží projít dveřmi, které Bugs
namaloval a narazí do zdi.

Před pár lety jsem pozval Davida do Omahy v Nebrasce, kde žiji, na
workshop. Pouštěl nahrávku z jeho třetího sezení s Rhiannon, 15letou
dívkou, která skoro zemřela na anorexii. Doprovázena sestřenicí s pří-
telem, byla kostřičkou ztracenou ve velkém svetru, snažící se udělat
neviditelnou, s pažemi sevřenými kolem sebe a choulící se v křesle.
Slabě se usmívala při odpovědích na Davidovy vytrvalé otázky, trvala
na tom, že se cítí dobře a má plno energie. David, i přes svůj hluboký
zájem o její odpovědi mohl stěží naplnit svůj úkol. Naklonil se k dív-
ce a kladl jí otázku za otázkou: “Mohu se Tě zeptat, proč si myslíš, že
Anorexie obelhává lidi na cestě ke smrti, že si myslí, že se cítí dobře?
Jaký smysl by to mohlo mít, abyse s usmívala na cestě ke své smrti?“
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Rhiannon stále nebyla zaujata. Schoulená v křesle, stále opakovala, že
se cítí fajn. Nadávno byla propuštěna z nemocnice, když ztratila přes
11 kilo během tří týdnů a lékař kontroloval její stav třikrát denně.
Byla takříkajíc na prahu smrti. Doma ležela a křičela na své vy-
čerpané rodiče, aby ji vzali do domu její starší sestřenice. Jak jsem
sledoval záznam, myslím, i když jsem bláznivý optimista, že bych
rezignoval na zaujetí Rhiannon a zaměřil bych mé intervence na
sestřenku a jejího přítele. Ale David vypadal, že je ještě bláznivěji op-
timistický, než jsem já. Řekl: “Dobře. Jestli se takhle cítíš, jak se to
stalo? Většina lidí, když jsou blízko smrti, ví, že zemřou, správně? Jak
to Anorexie s tebou dělá? Protože jestli se cítíš dobře nebo Ti říká, že
se cítíš dobře, tak bych se Tě rád za Tebe zeptal: Proč Ti říká, že se
cítíš dobře? Proč by to dělala? Proč Tě chce zabít? Proč nechce, aby s
protestovala? Proč nechce, abyse s bránila?  “

Tehdy, neočekávaně a nevysvětlitelně, Rhiannon odpověděla. Ano-
rexie, řekla, ji oklamala tím, že jí říká, že je tlustá i když je hubená.
“A říká Ti pravdu?“ zeptal se David. “Ne,“ řekla Rhiannon. “Já jsem
hodně hubená.“ Víc se v křesle posadila.

David se zeptal, jak to poznala, a ona řekla, že lidé, kteří ji milují, jí
říkají, že je moc hubená. “Myslíš, že Anorexie Tě miluje?,“ zeptal se
jí. “Ne,“ řekla. “Zabíjí mě.“

Její hlas zesílil. Řeč jejího těla se změnila. V odpovědích na proud
Davidových otázek začala plánovat, jak zastavit Anorexii a nenechat
se od ní víckrát ošidit. David zvětšoval novou bránu, ptajíce se jí, jak
si v minulosti dokazovala, že může zastavit něco takového jako Ano-
rexie. Na konci sezení nikdo v místnosti nemluvil o její hospitalizaci.
David, Rhiannon, sestřenice a její přítel vypadali plni naděje a jistoty.
Během 10 nebo 15 minut se Rhiannon stala spojencem v léčbě spíš,
než neochotným přísedícím. Náhlost této změny pro mě nebyla nová,
ale obvykle šlo o aktivně spolupracující klienty. Rhiannon, jako
mnoho anorektiků nevypadala jako zákazník - tak to bylo, nežli ho
z ní David dostal.

V minulých pěti letech terapeuti na celém světě byli ovlivněni nara-
tivním a obdobnými přístupy k terapii, které srovnávají hierarchii
mezi terapeutem a klientem a považují osobní identitu za fluidní soci-
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ální konstrukci. Je jisté, že zájem o narativní přístup není vyvolán kli-
enty. Lidé mě nechodí žádat o pomoc, jak “zastavit Anorexii“ nebo
kvůli “svobodné konverzaci“, ani “dekonstrukci jejich sociálních
identit“. Spíše popularita narativního a obdobných přístupů souvisí
s jejich výzvou terapeutům - ony mění náš smysl toho, co je možné,
jsme opět plni naděje a vzrušeni.

Na místním oddělení sociálních služeb v Omaze si nedávno osvojili
narativní přístup. “Mělo to na nás obrovský vliv“, říká Bob Zimmer-
man, ředitel. Agentura měla pracovnici2, která byla velmi otevřená
tomu, že pracuje s palčivými problémy, ale přesto se rozhodla skončit,
protože potřebovala bezpečí k práci. Poté co začala pracovat nara-
tivním přístupem, zakusila znovu obnovené vzrušení. Ve skutečnosti
doporučila své poklízečce žádat o zaměstnání v agentuře. “Když jsem
se ptal, proč chce dělat úředničinu na oddělení sociálních služeb, řekla
mi, že slyšela od své paní domácí tolik úžasných věcí o tom, co se
tady dělá, že chce být při tom“, říká Zimmerman. “Není třeba zdůraz-
ňovat, že to v minulosti nebyl typický názor žadatele o práci na oddě-
lení“.

Apel narativního přístupu obsahuje mnohem víc, než jen novou sadu
technik. Podle mého reprezentuje zcela nový směr ve světě terapií,
což může být nazváno jako Třetí vlna psychoterapie. Vlna První, která
začala s Freudem a položila základy psychoterapie byla zaměřena na
patologii a dominantní byly psychodynamické teorie a biologická psy-
chiatrie. Tato První vlna učinila velký pokrok, protože na lidi
s problémy už nebylo hleděno jako na morálně deficitní, a dala nám
obvyklý slovník - kodifikovaný v diagnostických a statistických pří-
ručkách - pro popisování lidských problémů. Byla však tolik zaměře-
na na patologii, že pokřivila náš pohled na lidskou podstatu. Mnoho
lidí skončilo identifikováno se stigmatizujícími nálepkami jako např.
“narcisistní“ anebo “hraniční“ osobnost.

Já jsem nikdy nebyl příliš nadšený z První vlny. Druhá vlna - na
problém zaměřená terapie - vzniklá v 50. letech nikdy úplně nenahra-
dila První vlnu. Druhá vlna zdůrazňuje jako léčebný prostředek nad-
hled nad patologií a minulostí. Na problém zaměřené terapie, včetně
behaviorální terapie, kognitivních přístupů a rodinné terapie, nepřed-
pokládá, že klienti jsou nemocní. Zaměřují se více na ´tady a nyní´
2 V originálu: “case worker“ [pozn. překl.]
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namísto hledání skrytých významů a omezujících  zážitků. Osobnost
nebyla už viděna jako zapečetěná v obálce kůže, ale jako ovlivňující
komunikační vzorce, rodinné a sociální vztahy, podnět a odpověď a
eventuálně ´hovor se sebou´3.

V Druhé vlně nebyla už změna vnímána tak těžká: nějaká změna
ovlivní pohyb celého systému, včetně osobnostních charakteristik,
které byly shledány jako nastavené v konkrétní situaci. Terapeuti
Druhé vlny viděli své klienty jako v zásadě zdravé, uvízlé v jámě. Cí-
lem bylo je co nejrychleji vytáhnout a poslat je zpět na dálnici života.
Nesnažili se měnit věci, u kterých nebyla změna žádána.

Třebaže mezi terapeuty Druhé vlny bylo více žen a nebyli tak exal-
tovaní jako psychiatři z vlny první, zůstali experty versed in such ar-
cana jako je Batesonova teorie dvojné vazby, paradoxní intervence
nebo behaviorální techniky. Problémy se nacházely v malých systé-
mech, řešení bylo stále záležitostí terapeuta. Někteří vnímali klienty
jako rázné zástupce jejich vlastní změny. Ve skutečnosti mnozí viděli
vědomé sebepojetí jejich klientů jako něco, co je třeba zpracovat ane-
bo přelstít.

Na počátku 80. let si někteří terapeuti začali osvojovat to, co lze na-
zvat předzvěst Třetí vlny - terapie založená na kompetenci. Věříme,
že zaměření se na problém často opomíjí zdroje a řešení na straně kli-
entů. Ve Třetí vlně, která by mohla přijít nevidíme už terapeuty jako
zdroj řešení, řešení jsou v lidech a jejich sociálních sítích.

Filozofie na řešení zaměřené terapie je obsažena v příběhu Miltona
Ericksona, který vyprávěl o svém setkání s velmi depresivní a
mnohokrát suicidující ženou. Její synovec, lékař ho požádal, aby ji
navštívil v průběhu své návštěvy v Milwaukee. Žena, která byla na
vozíku, opouštěla dům pouze při návštěvě kostela a vyhýbala se li-
dem, jestliže si všimla, že se o ni starají. Když Erickson přišel na ná-
vštěvu, kterou synovec zorganizoval, požádal ženu o procházku ko-
lem jejího ponurého domu. Všude byl stín a málo světla, dokud ne-
skončili cestu u její pýchy a radosti, květinové školky (plant
nursery!?), která byla u domu.

Potom mu žena velmi hrdě ukázala její nově vypěstované africké fi-
alky. Erickson jí řekl, že její synovec se bál, že má deprese, ale Erick-

3 v originálu: “self-talk“ [pozn. překl.]
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son teď vidí, v čem ten problém opravdu spočívá. Nebyla dobrou
křesťankou a neplnila řádně své křesťanské povinnosti, řekl jí přísně.
Ona upjatě odpověděla, že se vidí jako řádná křesťanka a odmítla jeho
názor. Ne, odpověděl, ona je tady celou dobu se vším bohatstvím ve
svých rukou, od Boha daným talentem pro květiny a ona se vším
plýtvá. Doporučil jí, aby si pořídila kostelní bulletin a navštívila kaž-
dého z kongregace při nějaké smutné nebo veselé příležitosti a vzala
s sebou jako dar africkou fialku, kterou vypěstovala z jejího vlastního
výhonku.

Když jsem byl u Ericksona na supervizi několik let po jeho návštěvě
oné dámy, ukázal mi výstřižek s článkem z novin v Milwaukee, který
měl titulek: “Královna afrických fialek z Milwaukee zemřela, opla-
kávána tisíci.“ Když jsem se Ericksona ptal, proč se nesoustředil na
to, co zapříčiňuje její deprese, odpověděl: “Díval jsem se kolem jejího
domu a jediné znamení života, které jsem viděl, byly ty africké fialky.
Řekl jsem si, že bude snazší posílit fialkovou část jejího života, než
léčit její deprese“. To je, v kostce, na řešení zaměřená terapie - posi-
lování řešení/životaschopných částí klientů raději, než zaměření na
patologii/problém... a udivující změny se dostaví velmi rychle.

Ale vzhledem ke Třetí vlně, která by mohla následovat, byly naše am-
bice omezené. Jako muž, který hledá klíče pod lampou, protože je tam
více světla i když je ztratil o půl bliku dále, jsme pracovali na malých
zvládnutelných problémech. Viděli jsme, že někdy nastávají velké
změny, většinou jako akt milosti nebo náhoda a byli jsme rádi, když
se staly. Ale plánovat nebo očekávat, že budou přicházet pravidelně
vypadalo jako příprava našich klientů na neúspěch.

Starost První vlny o historii nahlíženou jako lidské obětování, nyní
uchvácených a poražených. Minimalistický pragmatismus Druhé vlny
pomáhal zvládat lidem den po dni jejich problémy nahlížené jako daň
za uvědomění si hloubky jejich bolesti a bohatství jejich života. Oba
úhly pohledu jsou jasně nekompletní, a to možná vysvětluje atraktivi-
tu Třetí vlny, která se objevuje na mnoha místech světa najednou. To
je to, proč mě Marisin příběh tak dojal. Epston neignoroval její histo-
rii, netopil se v ní - on ji sesadil z trůnu. On vnímal Marisu jako ak-
tivního odpůrce, nikoliv pasivní oběť. Z toho, co o sobě říkala, zdů-
raznil obrovskou sílu a oddělil její vnímání sebe od její historie. A
udělal to bez jednocestného zrcadla nebo terapeutického žargonu, ne-
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použil žádnou sofistikovanou technologii, než dopis napsaný dů-
stojně, citlivě a s respektem.

Čím více času jsem strávil čtením a sledováním práce terapeutů Třetí
vlny, tím více vidím podobné vzorce - ochotu uvědomit si onu velkou
sílu minulosti a současné kultury, které formují naše životy, spojenou
se silnou optimistickou vizí našich možností osvobodit se od nich,
jakmile jsou uvědoměny. Třetí vlna hovoří k dospělým.

Jestliže První vlna chápala problémy jakoby se nacházející uvnitř
jednotlivých problematických osobností a Druhá vlna se soustředila
na malé interaktivní systémy jako např. rodina, Třetí vlna obrací po-
zornost k mnohem větším systémům, jako je kulturní moře, ve kterém
plaveme - zprávy z televizních reklam, škol, od šéfů, babiček a přátel
- ony nám říkají, kdo jsme a jak máme myslet. Nejsme si jisti, odkud
mnohé z těchto zpráv pocházejí; máme sklon přemýšlet o nich jako o
"sobě samých", a mnohé z nich jsou opravdu podkopávající a destruk-
tivní. Tento proces formování identity je v masmediální kultuře jako
je naše extrémně zbezmocňující.

Jak říkají irští rodinní terapeuti Imelda McCarthy, Nollaig Byrne a
Phil Kearney, terapeuti často "kolonizují" své klienty. Jako země oku-
pované mocnějšími národy, klienti se často vzdávají svého jazyka, po-
rozumění a znalostí ve prospěch terapeutova vidění věcí. Třetí vlna
bere velmi vážně koncept "tvarování" filozofa Martina Heideggera.
Jako se hlína tvaruje na hrnčířském kruhu, jsme od narození tvarování
nejen rodinnými odkazy, ale také kulturou, které vytvářejí způsob, ja-
kým nahlížíme a hovoříme o sobě a o světě. Terapeuti Třetí vlny se
zabývají osvětlováním těchto "tvarování", braných jako všeobecně
platných, která jsou základem sebepojetí lidí jako bezcenných.

Některé přístupy Třetí vlny vypadají, jako by zastíraly rozdíl mezi te-
rapií a politikou. Ale spíše, než přednášení klientům, narativní terape-
uti přinášejí problémy jako rasismus a sexismus přímo do personální
roviny ne ve snaze někoho "obvinit", ale se zaměřením na vnitřní dů-
sledky těchto skličujících témat a "praktik", navyklých způsobů
jednání, jichž jsme všichni subjekty. Toto není politika obviňování -
hledání, kdo jsou ti strašliví utlačovatelé (muži, běloši, zlí kapitalisté)
- ale politika osvobozování na velmi individuální úrovni, jako při
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Epstonově práci s Rhiannon, kdy díky terapii začala bojovat za osvo-
bození se z pasti síly zvnitřněné anorexie.

Narativní přístup vede ke zcela jinému vnímání osobnosti a tedy také
terapeutické změny. Mnohé z našich přesvědčení anázorů, na nichž
nejvíce lpíme nejsou nic véc, než ohromný kulturní ranec: útržky ze
starých písní o lácce, vzhled krásných časopisů, reklamní rolničky, ro-
mantické komiksy, sloupky "Milá Sally"4, přísné lekce našich otců o
tom, co znamená být chlap, vzpomínky na staré lásky, dny dětství
s koupáním v řece. Můžeme mít podvědomě zafixováno přesvědčení,
že nejsme dost dobří, protože schopní lidé umějí uvařit dobře těstovi-
ny; že pouze štíhlé ženy jsou krásné a mají cenu, že pouze pravý muž
ví, jak chránit ženu "na ulici". Jestliže jsme schopni si uvědomit a roz-
poznat vnitřní důsledky těchto přesvědčení, jak dokazují terapeuti
Třetí vlny, a vidět je jako oddělitelné od nás samotných, jsme schopni
se od nich osvobodit. To je způsob "osvobozující konverzace", kterou
terapeuti Třetí vlny doufají vést se svými klienty.

Nutno dodat, že politicky korektní ideologie je jedna věc, mít okamži-
tý vliv na lidi s problémy je však něco jiného. Po léta vedli terapeuti
těžké filozofování o tématech jako "epistemologie" a "sociální kon-
strukce reality" s velmi malým dopadem na každodenní praxi. Ale na-
rativní terapie se stala nejviditelnější ze všech postupů Třetí vlny pro
svoji schopnost dostat ideologii do jednání způsobem, který mění cosi
v terapeutických pracovnách. Narativní přístup, zdá se, umožňuje te-
rapeutům opustit neproduktivní snahy a vyhnout se jednomu
z velkých profesionálních rizik - být zajati zoufalstvím našich klientů.

Ericksoniánský psycholog Steve Gilligan popisuje způsob, jak někteří
klienti tímto zachvátí jejich terapeuty. "Od chvíle, kdy přijdou, začnou
uvádět," říká Gilligan, "Jsem depresivní, vždycky jsem byl depresivní,
vždycky budu depresivní. Když se na mě podíváte, neuvidíte nic ji-
ného, než depresi. Pojďme hlouběji do depresivního transu." Když se
tohle stane, snadno ztratíme odvahu a ztuhneme jako náš klient. Ale
oddělení klientů od označení, které si s sebou přinášejí, není lehký
úkol a narativní přístup může v mnoha případech pomoci právě toto
udělat.

4 v originálu: "Dear Abby" [pozn. překl.]
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Po léta se kritikové psychiatrie jako Thomas Szasz, Erving Goffman a
Jay Haley stavěli proti nebezpečí značkování lidí a sebenaplňování
profese označením někoho jako "hraniční osobnost" nebo
"schizofrenik". Dokazovali, že právě statické a generalizované dia-
gnózy podkopávají důvěru kohokoliv v možnost změny. Rodinní a
další terapeuti Druhé vlny se jako první snažili ignorovat individuální
označení anebo se snažili je přerámovat jako důsledek systémových a
interakčních procesů. Ale označení nezmizí jenom proto, že je igno-
rujeme anebo přerámujeme. Nejsou to jenom pojišťovny, kdo přikládá
diagnózám důležitost; stejně tak jsou jimi zajati klienti. Jestliže se te-
rapeut rozhodne, že je snazší pomáhat "dívce, která nechce jíst", nežli
"anorektičce" anebo člověku, který je "na dně", nežli osobnosti trpící
"klinickou depresí", může se někdy stát, že klienti pociťují tuto snahu
jako že jim terapeut nerozumí anebo je neposlouchá: "Moje dítě je po-
stižené deficitem pozornosti. Vy říkáte, že to tak není? On není jenom
energetický, on je hyperaktivní!" Diagnózy jsou pro klienty často zna-
mením, že vážnost jejich problémů je vnímána stejně jako pocit
sounáležitosti s druhými obdobně postiženými. "Vy myslíte, že jako
oběť znásilnění nejsem jenom ta, která trpí vzpomínkami a cítí se jako
rozříznutá? Oh! Vždycky jsem cítila, že jsem byla zvláštní a jiná, než
všichni ostatní."

Základem narativního přístupu je krédo: Osoba není nikdy problém,
problém je problém. Použitím nejznámější techniky - externalizace -
jsou narativní terapeuti schopni rozpoznat sílu diagnóz a přitom se vy-
hnout pasti zaujetí klientů pro tyto diagnózy a zároveň jim nabídnout
odpovědnost za jejich chování. Externalizace nabízí způsob pohledu
na klienty jako na ty, kteří jsou pohlceni a tedy součástí symptomu.
Toto automaticky vytváří možnost vnímat klienty jako nedetermi-
nované a jako způsobilé si vybrat, jaký si vytvoří vztah k problému.

"Narativní ideje nabízejí respekt a zplnomocnění nejen pro klienty, ale
stejně tak pro terapeuty", říká psycholog Richard Ruhrold, klinický
ředitel Bowen centra v Indianě. Poté, co se vyškolil v externalizaci, ji
použil při práci s rodinou, jejíž mladistvý syn byl označen jako "mají-
cí bláznivé postoje". "Rozhodli jsme se pojmenovat problém bláz-
nivé postoje ", říká Ruhrold. "Předtím jsem měl na mladíka mnohem
horší pohled, vnímal jsem ho, tak jako rodina, jako problém. Použitím
externalizace jsme já i rodina začali hovořit o tom, jak bláznivé po-
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stoje ovlivňují chlapcův život a způsobují mnoho problémů jemu,
jeho rodině i ostatním. Velmi rychle jsme se sjednotili v diskusi, jak si
tento mladý muž může pomoci sám a jak mu každý z členů rodiny
může pomoci bojovat proti bláznivým postojům . Toto sezení bylo
velmi pozitivní a produktivní. Ona atmosféra spolupráce, která vznik-
la v této diskusi, by pravděpodobně nevznikla, kdyby byli chlapec
nebo rodina vnímáni jako zdroj problému".

Externalizace také pomáhá terapeutům rychle vytvořit alianci s ob-
tížnými klienty. Craig Thompson, nemocniční terapeut v Des Moines,
pracuje s mladistvými sexuálními útočníky. Popisuje případ, kdy je-
den mladík byl extrémně nekooperativní , a uzavřený, když se ho
ostatní z terapeutické skupiny snažili konfrontovat. Tehdy Thompson
použil externalizaci, ptajíce se mladíka, jak ho útočnictví ovlivňuje
a jak by se mohl útočnictví vzepřít. Thompson sděluje: "Zazna-
menali jsme, že mladík se začal (velmi rychle) méně bránit a více
spolupracovat s ostatními ve skupině. Více poslouchal jejich reakce a
začal si uvědomovat odpovědnost za své útoky. Předtím si o sobě
myslel doslova: Jsem špatný a nikdy nebudu dobrý . Poté, co jsme
začali externalizovat útočnictví , on dostal zprávu: Jsi v pořádku a
toto jsou věci, které ti můžou pomoci se útočnictví postavit. To
dalo jemu i nám naději na změnu.

"Ironicky," říká kanadský rodinný terapeut Karl Tomm, "je tato tech-
nika extrémně jednoduchá a zároveň extrémně složitá. Jednoduchá je
v tom smyslu, že to co je zásadně nezbytné, je jazykové oddělení
problému od osobní identity pacienta. To, co je komplikované a ob-
tížné, jsou způsoby, jak je toho dosaženo. Je to opatrnost při užívání
jazyka v průběhu konverzace, že jsou úzdravné iniciativy úspěšné."
Jeden na řešení orientovaný terapeut, kterého znám, se neúspěšně sna-
žil používat externalizaci po přečtení knihy Epstona a Whitea, Vý-
znamy narativního pro konec terapie (Narrative Means to Therapeu-
tic Ends). "Snažil jsem se externalizovat a bylo to špatně", řekl mi.
"Klienti se na mě dívali nechápavě. Takže já jsem pod vlivem depre-
se. Tak co , to mi řekli. Já věděl, že jsem něco neudělal, ale nevěděl
jsem, kam dále jít anebo co jsem to neudělal."

To, co mnozí terapeuti špatně chápou je, jak vysvětluje Karl Tomm,
"Na narativním přístupu je nové to, že poskytuje cílevědomý sled
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otázek, který konzistentně vytváří osvobozující efekt." Sledovat te-
rapeutickou sekvenci je jako stavět oblouk, cihlu po cihle. Pokud se
snažíte udělat poslední krok, aniž byste se trpělivě věnovali těm před-
chozím, váš oblouk nebude držet.

Tady je mé porozumění základní struktuře narativního přístupu:

Vytvoření všeobecně přijatelného jména pro problém.
Jedna z otázek dítěti, které mívá záchvaty vzteku může znít: "Takže ta
Zlost tě povalí na zem a cuká ti nohama, jo?" Člověka, který mívá pa-
ranoidní halucinace je možno se ptát: "Vždycky posloucháte, když
Vám Paranoia šeptá do ucha?"

Personifikace a přisouzení tyranizujících úmyslů a taktik tomuto
problému.
Poté terapeut začíná klientům říkat, kdyby problém byla nějaká jiná
osoba, tak taktiky, které používá, slouží k podmanění klientů nebo ro-
diny. Terapeuti často používají metafor nebo obrazů, které pomáhají
problém uchopit, např.: "Jak dlouho Vás Anorexie obelhávala?"

Zjišťování, jak si problém jedince či rodinu podroboval anebo
zbavoval sebedůvěry a odhodlání.
Než se terapeut začne snažit měnit situaci, hledá, jak a kdy se klienti
cítili problémem podrobováni anebo nuceni dělat věci, které nechtěli.
Tento krok také zvyšuje motivaci. Rodina a jedinec postupují
společně s terapeutem k jejich běžným cílům a společně přetvářejí do-
minanci problému v jejich životech.

Objevování momentů, kdy klienti nebyli problémem podrobováni
anebo zbavování sebedůvěry anebo jejich životy nebyly problémem
narušovány.
To je obdoba metody hledáni vyjímek z problému v na terapii zamě-
řené řešení. Pouze namísto otázky, kterou by mohl položit na řešení
zaměřený terapeut, např.: "Jak dlouho jste nejdéle vydržel bez drog?"
by se narativní terapeut mohl ptát: "Jak dlouho jste nejdéle vydržel
vzdorovat Chtíči?" Není důležité, jaká je odpověď, předpokladem je,
že je-li problém oddělen od osoby, je to posilující. Typická otázka
v této fázi je: "Můžete mi říci, jestli jste někdy dokázala nevěřit lžím,
které Vám Anorexie říkala?"
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Nalezení historických důkazů a podpora takového pohledu na jedince
(identifikovaného pacienta), který ho ukazuje jako dostatečně kompe-
tentního vydržet, bránit se anebo uniknout z vlivu nebo tyranizace ze
strany problému.
V tomto místě začíná být metoda opravdu zajímavá. Tady začíná
"přepisování" osobní identity a životního historie. Toto je narativní
část. Předcházející kroky byly použity jako příprava půdy pro
pěstování semínek "přepisování" sebepojetí lidí. Narativní terapeuti
používají důkazy objevené kompetence jako bránu do jiného světa,
kde má klient jiný životní příběh a kde je schopný a hrdinný.

Evokování spekulací ze strany jedince či rodiny o tom, jakou bu-
doucnost lze očekávat od tak silného a kompetentního jedince, jakým
se jeví být na základě předchozího rozhovoru.
Dále terapeut pomáhá jedinci či rodině spekulovat, jaký bude další
vývoj, když se jedinec jeví silný a schopný a jaké změny přijdou,
jestliže se mu podaří nadále se ubránit problému. "Když budete nadále
zadržovat Anorexii, co myslíte, že bude v budoucnu jinak oproti bu-
doucnosti, kterou pro Vás plánovala Anorexie?"

Nalezení nebo vytvoření obecenstva pro vizi nové identity a nového
příběhu.

Protože se problém vyvíjel v sociálním kontextu, je důležité připravit
aranžmá sociálního prostředí, které bude zapojeno do podporování
nového příběhu nebo identity, která se objevila v rozhovoru s terapeu-
tem. Narativní terapeuti píší dopisy, ptají se na rady osob, které trpěly
podobným problémem a připravují schůzky s rodinnými příslušníky a
přáteli, sloužící k upevnění sociální platnosti nové historie.

Terapeut podporuje tento celý proces tak dlouho, dokud není jasné, že
je klientem zavzat do osobního života. Jedinec nebo jeho rodina hlásí,
že věci se mění k lepšímu mimo svět se vztahem k problému. Jedinec
se začíná vidět novým, kompetentnějším způsobem, jakoby s více
možnostmi také bez přímého vlivu terapeuta. To se může stát během
pár sezení, ale narativní terapeuti nedělají v žádném případě krátkou
terapii, jsou ochotni pokračovat v terapii tak dlouho, dokud oba, klient
i terapeut cítí, že je to potřebné.

Někdy, ve snaze posílit svůj nový pohled na sebe jako experta, klient
chce záznam (na videokazetě, audiokazetě anebo v dopise) svého
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úspěchu při překonání problému, nebo být konzultantem někomu, kdo
trpí podobným problémem. Když jsem se ptal Davida Epstona na dů-
věru, odpověděl: "Samozřejmě si vyžádáme od lidí svolení předtím,
nežli začneme cokoli dělat. Ale v průběhu terapie se lidé vyjeví jako
hrdinové a často chtějí toto hrdinství ukázat někde ve společnosti. Ob-
vykle jsou šťastní, mohou-li s druhými mluvit a vyprávět svůj příběh.

Jestliže zde popisuji tento postup, chci také varovat - jestliže je ex-
ternalizace pojata pouze jako technika, pravděpodobně nebude mít
opravdový efekt. Jestliže nevěříte z hloubi duše, že lidé nejsou to, co
jejich problémy a že jejich potíže jsou sociální a osobní konstrukce,
nezaznamenáte tyto proměny. Když Epston nebo White pracují, jsou
absolutně přesvědčeni, že lidé nejsou to, co jsou jejich problémy.
Jejich hlasy, jejich pozice, celé jejich bytosti vyzařují možnosti a na-
ději. Jsou úplně pod vlivem Optimismu.

Jako mnoho jiných přístupů k terapii, máme pouze směšný důkaz a
nadšení přívrženců narativní terapie, co podporuje tvrzení o její efek-
tivitě. Pokud vím, byla provedena pouze formální studie s několika
chronickými psychiatrickými pacienty v péči Michaela Whitea
v Glenside Hospital v Adelaide v Austrálii. Studie ukazuje, že Whi-
teovi pacienti byli v nemocnici pouze 14 dní ve srovnání s kontrolní
skupinou, kde pacienti absolvovali 36denní standartní pobyt. To jsou
veškerá data, která jsou k dispozici.

Také musím dodat, že jsem skeptická vůči tvrzení narativních terape-
utů, že jsou nedirektivní. Na záznamech jsem viděl, že je to čistá a
konzistentní terapeutická agenda, a jestliže já mířím nějakým směrem,
tak to není nedirektivní přístup. Když jsem se ptal Davida Epstona,
proč jeho anorektičtí klienti hovoří tak často o tom, že jsou v koncent-
račních táborech a pod hrozbou smrti, což žádný z mých klientů nedě-
lá, velmi uctivě mi odpověděl, že klienti s těmito metaforami při-
cházejí. Ale když jsem znovu a znovu viděl záznamy a četl přepisy
jejich práce, viděl jsem ten moment, kdy terapeut vnáší metaforu nebo
nějaký nový jazyk.

Ohledně narativní terapie mě nejvíce znepokojuje to, že mnoho te-
rapeutů ji používá pouze jako šikovný prostředek. "Není nic nebez-
pečnější, nežli myšlenka, pokud je to to jediné, co máte," napsala
Emile Chartier. Vzhledem k tomu, že osvojit si techniku narativního

17



přístupu je poměrně snadné, terapeuti mohou chodit kolem externa-
lizovaných problémů, jako dříve rodinní terapeuti, kteří vymýšleli pa-
radoxy, přerámovávali problémy a očekávali zázraky. Mnoho terapeu-
tů totiž ignoruje to, co je základem narativní terapie - víra v možnost
změny u lidí a v opravdovou moc konverzace, jazyka a příběhů jak na
klienty tak na terapeuty.

Nyní, když jsem se naučil otevřít dveře externalizace, vidím, že ji po-
užívám pouze s těmi klienty, jejichž identita je svázána s problémem -
případy jako schizofrenie, mnohé deprese nebo obsesivně-
kompulzivní problémy. Ne všichni potřebují novou identitu a většina
lidí přichází pro jednoduché řešení problému. Ale v mnohých přípa-
dech, v nichž buďto klienti anebo já mám sklon vidět klienty jako
"nemožné"5 nebo chronické, externalizace pomáhá vyhnout se stavu
slabosti a beznaděje.

Hned poté, co jsem se skončil výcvik v narativní terapii, byla ke mně
doporučena žena, se kterou její psycholog nechtěl pokračovat, protože
se obával právní zodpovědnosti. Joanne brala několik anti-
depresivních a antipsychotických léků a on mi řekl, že ona potřebuje
každodenní podpůrnou terapii, protože neustále bojuje s nucením za-
bít svého přítele. Některé z jejích myšlenek se objevily, když se za-
bývala šamanismem a tehdy byla pod hrozným tlakem těchto sebekla-
mů. Věřila, že mnohé z jejích pohnutek jsou způsobeny tím, že její
přítel se ji snaží ovládnout, a to nejenom v tomto životě, ale i ve všech
dalších inkarnacích. Když se sprchovala a dotkla se sprchového závě-
su, sprchovala se znovu, aby se dostala z moci svého přítele. Ne-
dokázala se s ním rozejít, to by pouze potvrdilo jeho moc nad ní
v příštích životech. Věřila, že jediný způsob, jak získat svobodu, je
zabít ho. Bojovala velmi těžce, každou noc, aby nepodlehla tomuto
impulsu, ale řekla mi, že cítí, že by to mohla udělat velmi brzy.

Vzhledem k mým cestám jsem mohl Joanne vídat pouze jednou za
měsíc. Prvních několik sezení byla v krizi, stále bojovala s pomyš-
lením na vraždu anebo sebevraždu. Já jsem, jako každý dobrý na ře-
šení orientovaný terapeut, hledal zdroje síly a kompetence a ona je
měla. Ptal jsem se jí, jak to dokázala se tak dobře ubránit a ona řekla:
"Protože jsem sice úchylná, ale jsem také úžasná!" a oba jsme se smá-
li. Cítila se lépe, když mě viděla, říkala, že se cítí odvážnější, ale věci
5 v originálu: "impossible" [pozn. překl.
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byly stále stejné. Někdy byla schopná se udržet poměrně dlouho po
našem setkání, ale často byly její sebeklamy stejně silné jako vž-
dycky. Já jsem ji viděl jako kompetentní, ale bylo to jako "dotkni se a
jdi". Začal jsem se bát, že ji ztratím, že se zabije.

Rozhodl jsem se zkusit to, co jsem se naučil na workshopech narativní
terapie a použít disciplinované dotazování. Zkoušel jsem předtím
s klienty jednou nebo dvakrát externalizovat problém, ale vypadalo to
jako jazykový trik a špatně to dopadlo, takže jsem to rychle vzdal a
začal dělat něco jiného. Tentokrát jsem vytrval, neustále jsem se ptal.
používaje otázky jako poctivý nástroj.

Ptal jsem se Joanne, jak Strach, Sebeklam a Nucení (spolu)pracují na
tom, aby ji přesvědčili, že musí udělat ty věci, které jí říkají. Zpočátku
byla přesvědčena, že ona je problém a její život šel z kopce. Ale jak
jsem zjišťoval, začala mluvit o tom, že nikdy nebyla úplně podrobená,
o osobě, která chce milovat a chce být milována. Řekla mi, že byla
v nemocnici a překonala anorexii, bulimii, alkoholické a drogové
problémy na konci "náctin" a v počátku dospělosti. Doopravdy nevě-
děla, jak to dokázala, ale já jsem to vyzdvihl jako důkaz, že je ten typ
člověka, který je schopen překonat veliké problémy. Stále byla
přesvědčena, že musí zabít svého kluka.

Tehdy, uprostřed noci, jak opět bojovala s nutkáním vstát z postele,
najít ho a zabít ho, hovořila se sebou. Byla 150procentně přesvědčena,
že ho musí zabít. Ale v té samé chvíli si uvědomila, jak řekla, "Já pře-
ci nejsem ten typ, co ubližuje lidem." Rozhodla se věřit, že její
nutkání není opravdové. Stále s ním bojovala, ale rozhodně se dostala
z krizového stavu. Získala zaměstnání v pekárně a několik měsíců
poté byla konečně schopna se se svým přítelem rozejít.

Udržela si zaměstnání a nyní šéfuje 12 lidem. Ptal jsem se jí, co jí po-
mohlo zbavit se Nutkání zabít, ona mi řekla o té noci, kdy byla vzhůru
a přemýšlela o tom kdo je. "Jak moc jsem věřila svým sebeklamům a
byla jsem přesvědčena, že je to pravda, tak moc jsem také věděla, že
nejsem vrah," řekla mi. "A v jistém momentě jsem se rozhodla, že
bych nemohla nikomu ublížit, protože to bych jednoduše nebyla já.

V průběhu naší práce Joanne opustila svoji identifikaci se svými se-
beklamy. Nebyly už nadále tím, co považovala za součást sebe. A mi-
mochodem ještě něco, co byla také vždycky pravda - její sebezku-
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šenost jako milující osoby se pro ni stala tím hlavním. V následujících
týdnech a měsících jsme společně pracovali s její zkušeností, kterou
získala skrze ty hrozné věci, s cílem pomoci dalším. S tím jak jsem
použil techniku, kterou jsem se naučil od Epstona - externalizovat
problém a nabídnout jí nové sebepojetí - mé sebepojetí jako terapeuta
se posunulo také. Nemusím už volit mezi tím pracovat do hloubky
anebo efektivně. Uvědomil jsem si, že jsem schopnější - jak mi David
Epston určitě říkal - než jsem si uvědomoval.
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